
7 سیاسی

رئیس قوه قضاییه؛ 

منشأ بخش قابل توجهی از مشکلات، 
کارشناسی های مسئله دار و غیرمتعارف است

سرویس سیاســی- حجت الاسلام  محسنی 
اژه ای در دیــدار با رئیس و مســئولان مرکز وکلا، 
کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه 
با اشــاره به فضیلت مــاه رجب المرجب و تبریک 
ایــام الله دهه فجر اظهار کرد: دســتگاه قضایی یک 
رکن و مجموعه ای متشکل از اجزای مختلف است 
که اقدامــات و کارکردهای ایــن اجزای مختلف 
شــامل قضات، وکلا، کارشناســان، ضابطین و ... 
به هم پیوسته و مکمل یکدیگر است و خروجی کار 
مشــترک و پیوسته این مجموعه باید تحقق عدالت 
و احقاق حق مــردم و مظلومان و رضایت توأمان 

خالق و مخلوق باشد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشــاره به اهمیت 
مقوله کارشناســی در فرآیند دادرسی و رسیدگی 
به پرونده های قضایی گفت: کارشناســان رسمی 
دادگســتری در امر کشف حقیقت و کمک به علم 
قضــات برای صدور آرای متقن و مســتند، نقش 

تأثیرگذار و غیرقابل انکاری دارند.
رئیس دســتگاه قضا نقش کارشناســی را در 
تحقق عدالت بســیار حائز اهمیت دانســت و بیان 
کرد: بســیاری از آرای قضایی مبتنی بر نظریه های 
کارشناسی اســت؛ لذا امر کارشناسی نیز به اندازه 

قضاوت و داوری خطیر است.
رئیس عدلیه مجهز بودن کارشناســان رسمی 
دادگســتری به علم و آگاهی بــه روز را با توجه به 
مستحدثه بودن بسیاری از امور از ضروریات دانست 
و گفت: ازآنجایی که نظریه های کارشناسان رسمی 
دادگســتری نقش و مدخلیت غیرقابل انکاری در 
آراء و احکام صادره از جانب قضات دارند، بنابراین 
ضروری اســت که کارشناسان ما پیوسته و مستمراً 
خود را پیرامون موضوعات حوزه تخصصی شــان 
به روز کنند تا بتوانند نظرات مستندتر و عالمانه تری 

را به قضات ارائه دهند.
منشــأ بخش قابل توجهی از مشکلات 
کارشناســی های مسئله دار و غیرمتعارف 

است
اژه ای،  محسنی  حجت الاسلام والمســلمین 
حادث شدن برخی از مشکلات در فرآیند رسیدگی 
به پرونده های قضایی ازجمله اطاله دادرســی ها را 
ناشی از کارشناسی های نادرست دانست و تصریح 
کرد: منشــأ بخــش قابل توجهی از مشــکلات در 
پرونده های بانکی، پرونده های خصوصی ســازی 
و پرونده های ملکی به واســطه کارشناســی های 

مسئله دار و غیرمتعارف است.
رئیــس قــوه قضاییــه افــزود: ارجاعــات 
غیرضروری و نادرست پرونده ها به کارشناسان نیز 
در ایجاد مشکلات درروند رسیدگی به پرونده های 

قضایی و اطاله دادرسی نقش دارند.
گزارشــات متعارض کارشناسی پیرامون یک 
موضوع واحد؛ ایجاد رانت در موضوع پرونده های 
ارجاعــی به کارشناســان؛ کمبود مســتندات در 
پرونده ارجاعی به کارشناســی؛ پذیرش همزمان 
پرونده های ارجاعی توســط یک کارشــناس و ... 
بخشــی از آسیب ها و معضلات فرآیند کارشناسی 
اســت که در این نشست مورداشاره رئیس دستگاه 

قضا قرار گرفت.

ضرورت ساماندهی فرآیند و سازوکار 
امر کارشناسی در پرونده های قضایی 

رئیــس عدلیه بر همین اســاس به مرکز وکلا 
و کارشناســان مأموریت داد هر چه ســریع تر در 
راستای ساماندهی فرآیند و سازوکار امر کارشناسی 
در پرونده های قضایی و شــفاف شدن فرایندهای 

کارشناسی اقدام عملی و جامعی داشته باشد.
رئیــس عدلیه در همین راســتا در واکنش به 
ســخنان »پیمان پالیزگیر« معاون کارشناسان مرکز 
که از عملیاتی شــدن »ســامانه هوشــمند ارجاع 
کارشناســی« ظــرف ۲ ماه آینده خبــر داد، گفت: 
ساماندهی جامع فرآیند و سازوکار امر کارشناسی 
در پرونده هــای قضایــی به منظــور جلوگیری از 
اطاله دادرســی و تســریع در کارشناسی پرونده ها 
و همچنین شــفافیت و نظارت پذیر شــدن فرآیند 
کارشناســی، از ضروریات است که باید با جدیت 

پیگیری شود.
حجت الاســلام  محســنی اژه ای در ادامه این 
نشســت با اشاره به اهمیت نقش وکلا، نهاد وکالت 
را یکی از ارکان دادرســی منصفانه دانست و گفت: 
وکالت و قضاوت دو بال فرشــته عدالت در جامعه 
بشری هستند و کمک و معاضدت وکیل به دادرسی 
منصفانه و ارتقــاء کار و عملکرد قاضی در فرآیند 
رســیدگی به پرونده ها بر کســی پوشیده و مکتوم 

نیست.
لزوم کاهــش هزینه های دادرســی، 
وکالت و کارشناسی رســمی برای عموم 

مردم به ویژه اقشار کم بضاعت
رئیس دســتگاه قضا در ادامــه به مرکز وکلا 
و کارشناســان مأموریت داد در راســتای کاهش 
هزینه های دادرســی، وکالت و کارشناسی رسمی 
برای عموم مردم به ویژه اقشــار کم بضاعت اقدام 

و تلاش کنند.
وی بــا تاکید بر اینکه باید به ســمتی حرکت 
کنیم که هزینه های دادرســی، وکالت و کارشناسی 
رســمی برای عموم مردم به ویژه اقشار کم بضاعت 

کاهش یابد، گفت: مجموع هزینه های دادرسی در 
دعاوی حقوقی و کیفری زیاد اســت؛ بعضاً برخی 
افراد به سبب بضاعت مالی محدود از گرفتن وکیل 
یا درخواســت کارشناســی خودداری می کنند و 
ممکن است این امر در احقاق حق آن ها تاثیر منفی 
بگــذارد لذا ضرورت دارد تا هــر میزان که امکان 
دارد از هزینه های دادرسی، اخذ وکیل و درخواست 

کارشناسی کاسته شود.
رئیس عدلیه در ادامه به مســئولان و اعضای 
مرکــز وکلا، کارشناســان رســمی و مشــاوران 
خانــواده قــوه قضاییه توصیه کرد کــه با انضباط 
کاری و حرفه ای مترقی و رفیع، برخورد مناســب 
و اخلاق مدارانه با مردم و مراجعان و اتخاذ راهکار 
جهــت کاهش هزینه های وکالت و کارشناســی، 
خدمــات مطلوب تــری را به مــردم ارائه دهند و 
دستگاه قضایی را در امر گسترش و بسط عدالت و 
احقاق حق مردم و مظلومان بیش ازپیش یاری کنند.
رئیــس قــوه قضاییــه در ادامه با اشــاره به 
اهمیــت مقوله آموزش و به روز بــودن مجموعه 
دست اندرکاران امر قضا از قاضی و مقنن تا وکیل و 
کارشناس، گفت: بسیاری از موضوعات، مستحدثه 
و بدیع هســتند و احکام برخی دیگر از موضوعات 
و مقــولات نیــز ممکن اســت در مقاطع مختلف 
زمانی متفاوت باشــد؛ برای نمونه، در امور کیفری، 
مجازات های تعزیری و بازدارنده ممکن اســت در 
یک مقطع زمانی متفاوت از مقطعی دیگر باشد؛ بر 
همین اســاس به روز بودن متولیان امر قضا و ارائه 
آموزش هــای کارآمد و نوین به آن ها از ضروریات 

غیرقابل انکار است.
حجت الاســلام  محسنی اژه ای آسیب شناسی 
برخی روندها و فرآیندهای موجود در مرکز وکلا، 
کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه 
را ضروری دانست و به مسئولان این مرکز توصیه 
کرد که برای تبیین دســتاوردهای خود نزد مردم و 
جامعه از شــیوه های مبتکرانه و خلاقانه رسانه ای 

غافل نشوند.

رئیس قوه قضاییه، گفت: گزارشات متعارض کارشناسی پیرامون یک موضوع واحد؛ ایجاد رانت در موضوع پرونده های ارجاعی به 
کارشناسان؛ کمبود مستندات در پرونده ارجاعی به کارشناسی؛ پذیرش همزمان پرونده های ارجاعی توسط یک کارشناس بخشی از 

آسیب ها و معضلات فرآیند فعلی کارشناسی است.

سرویس سیاسی-یک فعال سیاسی 
اصلاح طلــب بیان کــرد: اصلاح قانون 
اساســی به حذف جمهوریــت ربطی 
نــدارد و اتفاقا چه خوب اســت در این 
اصلاح به آن سمت برویم که دومجلس 
در کشــور داشته باشــیم به شرطی که 
مجلس دوم واقعاً »منتخب« باشد نه یک 
مجلس تشکیل شده از نخبگان سیاسی، 
فرهنگــی از یک صنف خاص بلکه باید 
بتواند با رأی مردم از بین نخبگان اجرایی 
فرهنگی، سیاسی و کسانی که سوابقی در 

اداره کشور دارند، تشکیل شود.
احمد شــیرزاد ، درباره صحبت های محمدرضــا باهنر مبنی بر اینکه با 
توجه شــرایط کشور نیاز اســت اصلاح قانون اساسی صورت گیرد و ما هم 
دارای دو مجلس برای تصمیم گیری و قانون گذاری داشــته باشــیم، گفت: 
 باید دید تغییر در قانون اساســی که آقای باهنر مطرح کردند در کدام راســتا 

است. 
در فحوای کلام ایشــان مبنی بر تشــکیل ۲ مجلس می شود حدس زد 
بحث مشــکلات ما متناظر با شــورای نگهبان است که ذهن ایشان و افراد را 

درگیر کرده است.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در حال حاضر هر 
قانون عادی می خواهد به تصویب برسد و اجرا شود باید از ۲ مرحله مجلس 
و شورای نگهبان عبور کند. در بسیاری از کشورها این اتفاق می افتد یعنی یک 
مجلس ســنا وجود دارد و یک مجلس نمایندگان و هر قانونی که از تصویب 

این ۲ مجلس نگذرد، اعتبار ندارد.
وی افزود: در ایران قبل انقلاب هم ما ۲ مجلس داشتیم، مجلس شورای 
ملی و مجلس ســنا و هر قانونی که در مجلس شــورای ملی تصویب می شد، 
باید در مجلس سنا هم به تصویب می رسید. این سیستم ۲ مجلسی از جهات 
مختلفی مزیت دارد اما مشــکلش این اســت که فرآیند قانون گذاری را کند 

می کند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب یادآور شــد: ابتدای انقلاب به دلیل آن 
که همه به دنبال ســرعت تحول بودند و می خواستند خواسته های اصحاب 
انقــلاب به ســرعت تحقق پیدا کنــد، در خبرگان قانون اساســی اول »یک 
مجلســی« پیشنهاد شــد و در بازنگری قانون اساســی هم برای این بخش 

اصلاحیه صورت نگرفت.
وی خاطرنشــان کرد: در موارد متعددی شــاهد بودیم »یک مجلسی« 
می تواند مشکل ساز و خطرآفرین باشد؛ به این معنا که یک فضا و جو خاصی 
می تواند در مجلس ایجاد شــود نمایندگان به سمت یک تصمیمی سوق پیدا 
کنند؛ که این بســیار اتفاق افتاده اســت. واقعیت این است که همین شورای 
نگهبــان با ترکیب فعلی می تواند در مواردی ضربه گیر باشــد و جاهایی که 

مجلس دقت نکرده است آنها با دقت بیشتری به مسئله نگاه کنند.
شــیرزاد با اشاره به این که سیستم ۲ مجلسی در بسیاری از جاهای دنیا 
مرسوم است، گفت: سیستم  ۲ مجلسی این خوبی را دارد اگر بر فرض فضایی 
در مجلس نمایندگان ایجاد شد و آنان در خصوص یک موضوعی بر اساس 
جــو تصمیم گرفتند و جنبه های فنی مســائل را ندیدند،  این فرصت وجود 
دارد که به مجلس ســنا برود و آنجا مجدداً بررســی شــود اما البته این را هم 
اضافه کنم گاهی این رفت و آمدها بین مجالس تصمیم گیری را کند می کند. 
وی تاکید کرد: یک اتفاقی که افتاده این اســت که مجلس ســنا در همه 

جای دنیا به سمت انتخابات دموکراتیک رفته است. 
در زمان قدیم در انگلســتان دو مجلس وجود داشــت؛ مجلس عوام که 
مردمان در آن عضو بودند و مجلس اعیان که اشــراف زادگان در آن حضور 
داشتند؛ البته من به طور دقیق نمی دانم اشراف زادگان با چه ساز و کاری وارد 
آن مجلس می شــدند اما به هر حال این تاریخچه پشت سر مفهوم سنا وجود 
دارد که سنا به نوعی از منتخبان و نخبه های سیاسی طبقات خاص هستند، اما 
امروز این مفهوم در همه جای دنیا تغییر پیدا کرده اســت و افراد در »مجلس 

سنا« با انتخابات تعیین می شوند.
این نماینده پیشــین مجلس شورای اســلامی بیان کرد: مجلس دوم که 
اسمش را مجلس سنا بگذاریم مجلسی است که شرایط ورود به آن سخت تر 
اســت به طور مثال در بعضی از کشــورها گفته می شود افرادی که قبلًا سابقه 
وزارت، معاونت وزیر، استانداری یا چند دوره نمایندگی مجلس و امثال این 
ســوابق را در کارنامه خودشان داشته باشند، می توانند در این مجلس حضور 
پیدا کنند و به این ترتیب مجلســی می شود که به طور طبیعی از افراد پخته تر 

و صاحب تجربه تر تشکیل می شود.
وی بــا بیان ایــن که در حال حاضر در اغلب جاهای دنیا مجلس دوم یا 
مجلس ســنا انتخابی اســت و با رأی مردم تشکیل می شود و کمتر تردید در 
مورد آن وجود دارد، اظهار داشــت: معتقدم آقای باهنر یک مقداری تحفظ 
کرده و نخواســته اســت این قسمت را بیان کند که در واقع اگر ما فرض کنیم 
امروز شورای نگهبان در جایگاه »مجلس دوم« نشسته است؛ یعنی مصوبات 
مجلس اول را از لحاظ تطابق با شرع و قانون اساسی بررسی می کند، که این 
سوال پیش می آید چرا فقط مسئله شرع و قانون اساسی؟ چرا مسائل دیگر و 
منافعی که برای مردم وجود دارد را این مجلس نســنجد؟ واقعیت این است 
همین شــورای نگهبان در بســیاری از موارد بر  مبنای مصالح دیگر تصمیم 
می گیرد اما در جواب هایی که در مجلس شــورای اسلامی می دهند لباسی از 
تطبیق شــرع و قانون اساســی بر تن آن می کنند در صورتی که در بسیاری از 

اوقات مصالح دیگر در نظر گرفته می شود. 
بنابراین چرا مجلس دوم از هر جهت بررسی نکند که مسائل مطرح شده 

به نفع مردم است یا خیر.
وی با اشاره به اینکه یک مجلس غیرانتخابی نمی تواند تاثیرگذار باشد و 
به تدریج باعث فاصله مردم از نظام می شود، ادامه داد: مجلس شورای اسلامی 
فعلی هر چقدر هم در انتخاباتش فرض بگیریم یک نظرها و سلایق خاصی 

اعمال شده باشد به هر حال عنوان یک مجلس منتخب را دارد. 
من فکر می کنم ماحصل صحبت های آقای باهنر این اســت که ایشــان 
خواســته این را صریحاً واکاوی کند که سیســتم دو مجلسی با »مجلس دوم« 
با اختیارات بهتر و بیشــتر می تواند مشکلات کشورمان را برطرف کند، اما به 
شــرط آنکه واقعاً »مجلس دوم« مجلس منتخب باشد نه یک مجلس تشکیل 
شده از نخبگان سیاسی، فرهنگی از یک صنف خاص بلکه باید بتواند با رأی 
مردم از بین نخبگان اجرایی فرهنگی، سیاســی و کسانی که سوابقی در اداره 

کشور دارند، انتخاب شود که به نظر من این پیشنهاد بسیار خوب است.
شــیرزاد درباره اینکه مطرح می شود شــاید اصلاح قانون اساسی نظام 
را از سیســتم ریاست جمهوری به سمت سیستم پارلمانی سوق دهد، عنوان 
کرد: من در فحوای صحبت آقای باهنر تعارضی با انتخاب ریاست جمهوری 
نمی بینم. مثلا مثالی که ایشــان از آمریکا زده است؛ در آمریکا هم دو مجلس 

وجود دارد و هم رئیس جمهور هست. 
در بعضی از کشــورها هم ممکن اســت دو مجلس وجود داشته باشد و 
ریاست جمهوری نباشد. در برخی از کشورها هم ممکن است نظام پادشاهی 
باشد اما بسیاری از کشورها »دو مجلس« دارند و رئیس جمهور هم در جای 

خودشان انتخاب می شود.
 بنابراین معتقدم صحبت ایشــان تعارضی با جمهوریت و انتخاب یک 

فرد به عنوان یک رئیس جمهور ندارد.

سرویس سیاسی- عضو هیئت رئیسه 
مجلس شــورای اسلامی با اعلام خبر پس 
گرفتن لایحه دائمی شــدن همسان سازی 
حقــوق بازنشســتگان از ســوی دولت 
سیزدهم، گفت: »دولت نتوانست روی این 
لایحه بایستد اما انتظار می رود که جایگزینی 

را برای آن ارائه کند.«
حســینعلی حاجــی دلیگانی )عضو 
هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی( در 
گفتگو با خبرنگار ایلنا، با بیان اینکه دولت در 
۷ بهمن ماه لایحه دائمی شدن همسان سازی 

را از مجلس پس گرفت، گفت: »دولت نتوانست بر روی این لایحه بایستد اما انتظار 
می رود که جایگزینی را برای آن ارائه کند؛ البته صندوق های لشکری و کشوری از 
منابع دولت اســتفاده می کنند اما در مورد تامین اجتماعی چنین وضعیتی را شاهد 

نیستیم.« 
وی افزود: »جدا از اینکه انتظار می رود جایگزینی برای این لایحه ارائه شود، 
بازنشستگان تامین اجتماعی انتظار رسیدگی به وضعیت معیشتی خود را دارند. من 
در راهپیمایی ۲۲ بهمن، با نفرات متعددی از بازنشســتگان تامین اجتماعی مواجه 
شدم. درخواست آن ها این بود که حداقل های معیشتی مان حتما به گونه ای تامین 

شود.« 
تدبیر برای بازنشستگان حداقلی بگیر 

عضو هیئت رئیســه مجلس، با بیان اینکه با توجه به نحوه نادرســتی که سال 
گذشته در پیش گرفته شد، حتما باید پیش از پایان سال ۱۴۰۰ برای بازنشستگان تامین 
اجتماعی تدبیری اندیشیده شود، گفت: »بازنشستگان حداقلی بگیر تامین اجتماعی 
به سبب نحوه اجرای همسان سازی با مشکلاتی مواجه شده اند که ضروری است 
در خصوص آن ها تا پیش از پایان سال تصمیم گیری شود. بازنشستگان می گویند 

که حداقل هایی که به ما پرداخت می شود، کفاف هزینه های زندگی را نمی دهد.« 
حاجی دلیگانی افزود: »ضرورت دارد که دولت به نحوی تصمیم گیری کنند 
که  شان بازنشسته ای که چند دهه کار کرده، حفظ شود. به نظر من دولت باید با توجه 
به شــرایط زندگی بازنشستگان و کف حقوق آن ها اقداماتی را مدنظر قرار دهد تا 

بازنشستگان حالت شرمندگی نداشته باشند.« 
 تامین اجتماعی باید به تکلیف خود عمل کند

وی در پاسخ به این پرسش که »آیا مصوبه کمیسیون تلفیق برای واگذاری ۹۰ 
هزار میلیارد تومان ســهام به سازمان تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۱ می تواند منابع 
لازم برای کمک به بازنشســتگان و افزایش مســتمری آن ها را فراهم کند؟« گفت: 
»سازمان تامین اجتماعی باید به تکلیف خود در قبال بازنشستگان و اجرای قانون 
تامین اجتماعی عمل کند. بنابراین، این ۹۰ هزار میلیارد تومان از سوی دولت و در 
عوض رد دیون سازمان تامین اجتماعی واگذار می شود؛ البته این ۹۰ هزار میلیارد 
تومان سهام است که سازمان می تواند آن ها را بفروشد و تامین نقدینگی کند اما اجرای 
همسان سازی و افزایش مستمری بازنشستگان موضوعی جداگانه است که سازمان 

می تواند از محل این رد دیون هم استفاده کند.« 
حاجی دلیگانی تصریح کرد: »اینگونه بگوییم دولت پولی را بدهد تا سازمان 
آن را برای افزایش مستمری بازنشستگان به مصرف برساند، باید توجه کنیم که نباید 
تحقق مورد دوم را به تحقق مورد اول مشروط کنیم؛ چراکه سازمان طبق قانون در 
قبال بازنشستگان خود تکالیفی دارد. در نتیجه برداشتی که به آن اشاره داشتم، درست 

نیست و تامین اجتماعی باید بر اساس تکلیفی که دارد، عمل کند.« 
ترمیم مستمری بازنشستگان با حداکثر ظرفیت

وی در پاســخ به این پرسش که »چه انتظاری از جایگزین لایحه دائمی شدن 
همسان سازی دارید و آیا جایگزین آن، مانند لایحه اول، باید زمینه افزایش مستمری 
بازنشســتگان تا ۹۰ درصد شاغلان را فراهم کند؟« گفت: »آن لایحه حالتی داشت 
که به اینجا رسید که دولت نتوانست بر رویش بایستد و در نهایت آن را پس گرفت 
اما به نظر می رسد که باید با حداکثر ظرفیتی که وجود دارد، مستمری بازنشستگان 
ترمیم شود تا حداق های زندگی تامین شود.«  عضو هیئت رئیسه مجلس در پاسخ 
به این پرسش که »در صورت ارائه لایحه جدید و الزام پرداخت مطالبات سازمان 
تامین اجتماعی از سوی دولت، آیا واگذاری سهام در عوض بدهی دولت، می تواند 
مطلوب باشــد؟« گفت: »سال ۱۴۰۰ گفتیم که دولت به جای واگذاری سهام، پول 
آن را پرداخت کند. از طرفی یک اشــکال ۲ ماهه در تبادل ســهام پیش آمد که عملا 
واگذاری سهام را قفل کرد. در نهایت در جلسه »سران سه قوا« مصوب شد که سهام 
به سازمان تامین اجتماعی واگذار شود؛ البته اگر پول نقد پرداخت می شد، خیلی بهتر 
بود.«  حاجی دلیگانی افزود: »سازمان تامین اجتماعی این حق را دارد که مطالباتش را 
با پول نقد درخواست کند اما لاجرم سازمان سهام را بپذیرد؛ چراکه سهام بهتر از این 
است که در هیچ قالبی به مطالباتش دست نیابد. نقش وزیر کار هم در نوع سهامی 

که سازمان دریافت می کند، خیلی موثر است.«

ســرویس سیاسی- عضو کمیسیون 
امنیــت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
شــورای اســلامی گفــت: طــرح جامع 
ساماندهی خدمت سربازی در حال بررسی 
در کمیسیون امنیت ملی مجلس است و نظر 
ستادکل نیروهای مسلح هم در این باره اخذ 

شده است.
شــهریار حیدری با اشــاره به آخرین 
وضعیــت طــرح اصلاح قانون ســربازی 
در مجلس، گفت: طــرح جامعی از طرف 
نمایندگان درباره ساماندهی خدمت سربازی 

به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی ارجاع شده که در حال بررسی است.
وی بیان کرد: کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در حال بررسی 
این طرح با حضور نمایندگان ستاد کل نیروهای مسلح و نیروی انتظامی است و نظر 
آنان درباره این طرح اخذ شــده است. مفاد این طرح بیشتر شامل مشمولان غایبی 
است که سن اعزام به خدمت آن ها سپری شده یا بیش از ۲۰ سال است که در خارج 
از کشور سکونت دارند. این گروه از مشمولان باید تعیین تکلیف شوند و با اتخاذ 

راه حل هایی بتوانند خدمت سربازی را خریداری کنند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: هنوز بررسی های ما درباره طرح مذکور نهایی نشده است و باید طرحی جامع و 

کامل در کمیسیون به تصویب برسد و سپس به صحن مجلس ارائه شود.
حیدری با اشــاره به مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه مبنی بر اینکه مشمولان 
متأهل دارای دو فرزند و بیشتر که بالای ۳۰ سال سن دارند، در سال آینده می توانند 
کارت معافیت را به صورت رایگان دریافت کنند، گفت: حتماً باید شرایطی برای 

این افراد فراهم شود که بتوانند کارت پایان خدمت دریافت کنند.
وی اظهار داشت: البته نباید این مصوبه استمرار داشته باشد و افراد را تشویق کند 
که به خدمت سربازی نروند. در صورتی که این مصوبه در صحن مجلس شورای 
اسلامی به تصویب برسد، باید دولت و ستاد کل نیروهای مسلح در آئین نامه اجرایی 
آن محدودیت هایی را در نظر گیرند. برای مثال باید قید شود که این مصوبه تا پایان 
سال ۱۴۰۱ لازم الاجراست و برای سال های بعد ادامه نخواهد یافت. اگر تصویب 
این قانون بدون در نظر گرفتن محدودیت زمانی باشد، بسیاری از افراد به سربازی 

نمی روند تا در آینده کارت معافیت رایگان بگیرند.

شیرزادفعالسیاسیاصلاحطلب:

سیستمدومجلسیایدهخوبیاست
بهشرطیکهمجلسدومواقعاً

»منتخب«باشد

عضوهیئترئیسهمجلسشورایاسلامی:

دولتجایگزینلایحههمسانسازی
حقوقبازنشستگانراارائهکند

عضوکمیسیونامنیتملیمجلسشورایاسلامیخبرداد:
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وکالــت و قضــاوت دو بــال فرشــته عدالــت در جامعــه بشــری هســتند و کمــک 
و معاضــدت وکیــل بــه دادرســی منصفانــه و ارتقــاء کار و عملکــرد قاضــی 
در فرآینــد رســیدگی بــه پرونده هــا بــر کســی پوشــیده و مکتــوم نیســت.

 

سرویس سیاســی-نایب رئیس کمیسیون 
برنامــه و بودجه مجلس درآمد واردات خودروی 
خارجی را حدود ۵۰ تا ۶۰ هزار میلیارد اعلام کرد.
حجت الاسلام میرتاج الدینی مجلس گفت: 
در کمیســیون تلفیق با واردات خودروی خارجی 
موافقت شد، علت این تصمیم هم این است که در 
چند سال اخیر واردات خودرو ممنوع شده و این 
امر باعث شده که کیفیت ناوگان کشور و رقابت در 

صنعت خودرو از بین برود.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست 
علنــی با ۱۶۶ رأی موافق از ۲۳۶ نماینده حاضر بر 
مصوبه پیشین خود درباره طرح ساماندهی خودرو 
اصرار کردند تا به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
برود.  ماده ۴ طرح ساماندهی خودرو به اشخاص 
حقیقی و حقوقی اجازه می دهد به ازای صادرات 
خودرو یا قطعات خودرو یا سایر کالا ها و خدمات 
مرتبط با انواع صنایع نیرو محرکه، برای تنظیم بازار، 

خودرو وارد کنند.
به گفته میرتاج الدینی، علاوه بر این صنعت 
خــودرو داخلی نیــاز واقعی مــردم و جامعه را 
نمی توانــد تامین کند، به ایــن جهت به صورت 
مدیریت شــده تصویب شد تا ۵۰ هزار خودرو در 
ســال آینده با ارز صادراتی به کشــور وارد شود تا 

تقاضای ارز را هم بالا نبرد.
سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع مجلس نیز 
با طرح این سوال که مگر چقدر می توانیم با شرایط 
تحریم خودرو وارد کنیم؟ پاسخ داد که  نهایت آن 
۱۰۰ تا ۲۰۰ هزار خودرو است که باز هم ظرفیت 
زیادی باقی می ماند. تولیدکننده داخل حتی اگر از 
تمام ظرفیت خود استفاده کند و یک و نیم میلیون 
خودرو هم در ســال تولید کند یعنی تولید خود را 

دو برابر کند باز هم ۵۰۰ هزار خودرو کم داریم.  
میرتاج الدینــی اعلام کرد که درآمد واردات 
خودرو قابل توجه اســت و پیش بینی می شود ۵۰ 
تا ۶۰ هزار میلیارد تومان می شــود و این درآمد را 
ما در لایحه بودجه اگر تصویب نهایی شــود برای 
احداث خطوط ریلی و تکمیل پروژه های موجود و 
راه سازی و حمل و نقل مورد استفاده قرار می دهیم.
طرح مجلس یکی دو بار توســط شــورای 
نگهبان به دلیل مغایرت با سیاست های کلی نظام 
رد شــده، ولی باز هــم مجلس بر مصوبه خودش 
اصرار کرده که نشــان از از این دارد که نمایدگان 

مجلس نیاز جامعه را این گونه تشخیص داده اند.
شورای نگهبان پیشتر اعلام کرده بود نسبت به 
مصوبه مجلس در مورد واردات مشروط خودرو 
ایراد یا ابهامی ندارد اما هیئت عالی نظارت بر حسن 
اجرای سیاست های کلی نظام  آن را مخالفت چند 
بند از سیاست های کلی نظام از جمله »تولید ملی، 

حمایت از کار و سرمایه های ایرانی« دانسته است.
میرتــاج الدینی گفت مجلس تشــخیص 
مصلحت بهتر است حرف نمایندگان را هم بشنود، 
زیرا این واردات را در تعارض با سیاست های کلی 
نظام نمی دانیم، بلکه باعث ارتقای صنعت خودرو 
می دانیم نه تعطیلی آن. هر چه قدر در داخل خودرو 
تولید شــود باز هم نیاز مردم تامین نمی شود، ولی 
به دلیل تفــاوت قیمت خودرو از کارخانه تا بازار 
آزاد خودرو به یک کالای ســرمایه ای تبدیل شده 

در صورتی که در دنیا یک کالای مصرفی است.
حســینی کیا عضو کمیسیون صنایع مجلس 
گفته که واردات ۵۰ هزار خودرو که در کمیسیون 
تلفیق بودجه ۱۴۰۱ مصوب شده فقط ۳ درصد نیاز 
بازار را تامین  می کند و باز هم عرضه و تقاضا در 
بازار خودروی داخل فراهم نمی شود. برای تنظیم 
بازار راهی جز این نیست که به میزانی که نیاز داریم 

واردات را انجام دهیم.  

نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

واردات خودرو حدود ۵۰ تا ۶۰ هزار میلیارد تومان درآمد برای کشور دارد
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